
Izgubljanje
v programih

Čeprav so cene pri nas uradno zamrznjene, so v
prvi trejjini leta močno poskočile. Najprej so se po-
dražili nekateri življenjski izdelki, potem so se spre-
menile davčne stopnje za celo kopico izdelkov, zad-
nje olje na ogenj podražitev pa je zvezni izvršni svet
prilil s sicer dolgo napovedovano in zato pričako-
vano podražitvijo naftnih derivatov.

Po vsem tem je jasno, da so načrti o 15 do 20-od-
stotni inflaciji v Jugoslaviji v letošnjem letu zgolj
sanje, saj bo številka nedvomno precej večja, ker
bodo imele dosedanje podražitve močan vpliv na
skok cen ostalih izdelkov, še posebej tistih, ki jih
proizvajajo z mazutom kot virom energije. Z zadnjo
podražitvijo je namreč naš mazut od prej najcenej-
šega v Evropi posta! najdražji.

Prav tako se je ponovno potrdilo dejstvo, da za-
mrznitev cen — zdajšnja je že četrta v zadnjih letih
— ne prinaša zaželenih in pričakovanih učinkov. Če
proizvajalci namreč ne morejo legalno doseči pove-
čanja cen, si pomagajo na druge načine, kar v seda-
njih tržnih razmerah, ko je povpraševanje skoraj
povsod večje od ponudbe, uvož pa jeomejen, ni
težko. Nesmiselno je, da zamrznitev cen velja za vse
izdelke, zato so čedalje glasnejši glasovi, da bi mo-
rali sprostiti cene vsaj nekaterim izdelkom. V zvezni
skupnosti za cene pripravljajo program izhoda iz
zamrznitve, za katerega pa je že vnaprej jasno, da
zaradi dolgotrajnega postopka usklajevanja še ne
bo prav hitro sprejet. V tem času si bo gospodarstvo
pomagalo na druge načine do višjih cen ali pa se
bodo posledice poznale drugje: največkrat pri sla-
bem ekonomskem položaju proizvajalcev.

Tudi pri reševanju zagat na področju cen se zate-
kamo k podobnim rešitvam kot na nekaterih drugih
področjih, ko je naša pozornost prav tako usmerjena
na dolgotrajno pripravo raznih programov in navodi I,
namesto da bi vse sile usmerili k doseganju boljših
gospodarskih dosežkov. Eden izmed takšnih prime-
rov je sprejem enotnih meril za devizno poslovanje
in ravodil za njihovo uporabo, kar botrajalo pol Sela,
medtem ko smo zakon o deviznem poslovanju po hi-
trem postopku sprejeli v slabem mesecu dni.

S sprejemom raznih programov, navodil, dogovo-
rov odvračamo pozornost od srčike problemov, ki še
naprej ostajajo nerešeni, s tem pa le še bolj admini-
strativno urejamo tokove gospodarskega življenja,
ki pa gre svojo pot, katere posledica so visok skok
cen, velike izgube, premajhno vključevanje v med-
narodno delitev dela in kot bistvo vsega premajhna
produktivnost. Vsega tega z zgolj papirnatimi pro-
grami ni moč rešiti, temveč je treba bolj poprijeti za
delo, kar pa večini ni prav nič po godu. Zato se zate-
kamo k določbam na papirju, a vprašanje je, koliko
časa bo tako še moč »delati«.


